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ایسنا: مسئول آموزش کمیته کشوری تجویز و مصرف منطقی دارو به 
تبلیغات دارو در فضای مجازی اشاره کرد و افزود: »چطور می توان به 
دارویی که مشخص نیست چه ساختاری دارد و از کجا آمده و یا چه 

کسانی آن را ساخته و بسته بندی کرده اند، اعتماد کرد؟«
نوشین محمد حسینی در میزگرد رادیویی با عنوان » کانال های 
تلگرامی و توصیه های سلامتی« با اشاره به تجویز و فروش داروها 
در کانال های تلگرامی به مقدار زیاد گفت: »به عنوان یک داروساز باید 
بگویم برای آنکه یک ماده تبدیل به دارو شود، مراحل زیادی را طی 
می کند و در طی این مدت بسیار پیش می آید که ماده موثره هایی را 
کشف می کنند که موردتوجه هم هستند ولی در طول مطالعات بالینی 
و آزمایشگاهی متوجه می شوند، ضررهای آن بسیار بیشتر است و به 

همین دلیل این دارو حذف می شود.«
وی ادامه داد: »حتی داروهایی وجود دارد که بعد از مطالعات سخت گیرانه 
و بررسی، وقتی بازهم به سمت عرضه می آیند و از مرحله آزمایشی خارج 
می شوند و در تعداد زیادی انسان مورداستفاده قرار می گیرند، با مضراتی 

مواجه می شویم که مجبور می شویم این داروها از بازار جمع شوند.«
مسئول آموزش کمیته کشوری تجویز و مصرف منطقی دارو و 
داروسازها با ابراز تردید از اینکه عناوین داروها با آنچه درون آنها 
است، یکسان باشد، اظهار داشت: »متأسفانه شاهد هستیم در بعضی از 
موارد، داروهایی که ارائه می شود، در داخلشان مواد مخدر، اعتیادآور 
و همچنین برخی مواد خطرناکی که سال ها است از داروسازی دنیا 

حذف شده اند، قرار دارد.«
سید ضیاءالدین مظهری متخصص تغذیه نیز با تصریح بر این موضوع 
که مسئله تغذیه از سوی افراد سودجو بسیار مورد سوءاستفاده قرار 
می گیرد، اظهار داشت: »این افراد هم جیب مردم را خالی می کنند و 

هم سلامتی شان را به خطر می اندازند.«
وی با ابراز تأسف از تبلیغات ماهواره ای و فرامرزی بیان داشت: 
»متأسفانه باور این افراد به این تبلیغات خیلی بیشتر از توصیه های دلسوزانه 
داخلی است و به این توجه نمی کنند که اگر این داروها چنین محاسنی 

داشت، حتی یکی از آنها وارد کشور نمی شود.«
وی بابیان اینکه در بعد لاغری و چاقی، درآمدهای میلیارد دلاری 
برای این داروها وجود دارد، اظهار داشت: »نکته قابل توجه این است 
که مکان افراد فروشنده اصلًا مشخص نیست. این ها یکسری موتورسوار 
و پیک هستند که این داروها را تحویل می دهند و بعد که افراد دچار 

عارضه شده اند، نمی دانند از کجا آنها را پیدا کنند.«
مظهری تصریح کرد: »در رشته پزشکی نباید از عواملی که در بدن 
عوارض جانبی ایجاد می کنند، استفاده شود، بنابراین نباید از عوامل لاغر 

کننده مانند ژل و کمربند لاغری و امثال آنها استفاده کنند.«
وی عنوان داشت: »حدود 60  درصد مردم آمریکا چاق هستند 
و سالانه میلیون ها دلار صرف هزینه درمان بیماری های مربوط به آن 
می شود؛ سؤال این است که اگر این داروها کارگر بود چرا خود مردم 
آمریکا از آن استفاده نمی کنند. گذشته از این مسئله، حتی اگر این دارو 
کاملًا واقعی هم باشد، بازهم هر دارویی روی هر فردی مؤثر نیست 
و حتی آن فرد ممکن است نسبت به دارو حساسیت داشته باشد. تا 
سال 1997 یک دارو را به عنوان داروی مؤثر لاغری می شناختند ولی 
بعدازآن سال مشخص شد، تأثیرات مخربی روی دریچه های قلب دارد 
اما همچنان در عطاری ها به عنوان کنترل اشتها عرضه می شود. نمونه 
دیگر کپسول افلاطون است که هم به افراد لاغر و هم به افراد چاق 
توصیه می شود و اثر هم دارد اما جالب است بدانید در ترکیب آنها از 

شیشه استفاده می کنند!«
مسئول آموزش کمیته کشوری تجویز و مصرف منطقی دارو و 
داروسازها نیز درباره راه های شناخت اصالت داروها اظهار داشت: »در 
وهله نخست باید تأکید کرد که راه اصلی درمان این است که پزشک 
دارو را تجویز کند و  از مراکز معتبر آن را تهیه کنیم. اما گذشته از آن، 
یکی از راه های شناخت معتبر بودن دارو، استفاده از مراکز اطلاع رسانی 

داروها و سموم هستند که با شماره تلفن 1490 پاسخگوی مردم هستند.«

در  خطرناک  داروهای  تبلیغات 
کانال های تلگرامی

تسنیم: رئیس دانشکده طب سنتی دانشگاه علوم پزشکی تهران با اشاره به پذیرش 500 دانشجوی طب سنتی گفت: »توسعه کمی و 
کیفی شرکت های دانش بنیان، مقدمه و زیرساخت احیای منطقی دانش طب ایرانی و داروسازی سنتی است.«

حسین رضایی زاده درباره دوره های طب سنتی اظهار کرد: »از سال 1386 که دوره دکترای تخصصی طب سنتی و از سال 1387 
که دوره دکترای تخصصی داروسازی سنتی به عنوان دو رشته تخصصی برای پزشکان و داروسازان عمومی وارد عرصه دانشگاه شد، 

چشم انداز روشنی برای احیا و ارتقای علمی این دانش به وجود آمد.«
وی ادامه داد: »بر این اساس تا کنون بیش از 15 گروه و دانشکده در دانشگاه های مختلف کشور به وجود آمده و بیش از 500 
دانشجوی دکترای تخصصی وارد این دوره ها شده یا فارغ التحصیل شده اند؛ کتاب های بسیار زیادی تصحیح، بازنویسی و تألیف شده 
و تعداد بسیار قابل توجهی مقاله به زبان های فارسی و انگلیسی نیز نوشته شده و تعامل خوبی با کشورهای شرقی و اروپایی برای 

معرفی طب ایرانی به سایر کشورهای جهان برقرارشده است.«
رضایی زاده، ورود پزشکان و متخصصان و داروسازان و همگامی آنها با بخش تولید و صنعت و همچنین توسعه کمی و کیفی 
شرکت های دانش بنیان را مقدمه و زیرساخت یک حرکت بزرگ و بنیادین برای احیای منطقی دانش طب ایرانی و داروسازی سنتی 

دانست.
وی تصریح کرد: »مهم ترین نقش جشنواره، علاوه بر اطلاع رسانی و فرهنگ سازی برای مردم و علاوه بر حساس کردن مسئولان 
و سیاست گذاران و جلب توجه آنها به ظرفیت های علمی و اقتصادی نهفته در دل طب ایرانی و داروسازی سنتی به عنوان یک دانش 

بومی و ملی، آشنایی پژوهشگران این عرصه با یکدیگر و با توانمندی های داخلی مهم ترین دستاورد این جشنواره خواهد بود.«

باشگاه خبرنگاران جوان: یک متخصص تغذیه و رژیم درمانی گفت: »مصرف خودسرانه از مکمل ها و قرص های ویتامینی در برخی موارد 
نه تنها مفید نیست بلکه موجب بروز عوارض مسمومیتی نیز می شود.«

لادن گیاهی در خصوص مصرف مکمل ها و ویتامین ها به صورت قرص و آمپول در افراد عادی، بیان کرد: »در یک فرد سالم بدون هیچ 
بیماری و سوءتغذیه، مصرف ویتامین نه تنها ذخیره نمی شود بلکه بدون فایده رساندن به بدن، دفع می شود. «

وی افرادی که عمل جراحی داشته اند و همچنین افراد دارای شرایط خاص را نیازمند تأمین ویتامین به جز مواد غذایی خواند و گفت: 
»ویتامین این افراد با دریافت غذایی رفع نمی شود و نیاز به مصرف مکمل های قرص و آمپول دارند که باید با دستور پزشک از این مکمل ها 

مصرف شود.«
این متخصص تغذیه و رژیم درمانی با اشاره به اثرات زیان آور مصرف سرخود ویتامین های محلول در چربی، تصریح کرد: »مصرف 
خودسرانه آمپول ها و مکمل های ویتامین های  A، E ، D ، K )محلول در چربی( عوارض مسمومیتی داشته و در صورت کمبود این نوع 

ویتامین ها تأمین آنها فقط از طریق مواد غذایی ممکن نیست.«
وی ادامه داد: »با توجه به کمبود ویتامین D در 80 درصد جمعیت ایرانی با سنین متفاوت، تأمین آن به صرف استفاده از ماهی روغنی، 

تخم مرغ و کره امکان پذیر نبوده و باید طبق تجویز پزشک از قرص ها یا آمپول های آن برای رفع نیاز بدن استفاده کرد.«
وی مصرف گوشت، حبوبات و سبزی ها را منابع خوبی برای تأمین آهن بدن در افراد عادی مفید دانست و ادامه داد: »کمبود آهن نیز 
مانند دیگر ویتامین ها تنها با مصرف مواد غذایی ممکن نیست و مصرف سرخود آهن نیز به خصوص در آقایان به دلیل ناتوانی در دفع آهن، 

موجب تجمع آن شده و اثرات سوئی روی بدن دارند.«

8۰ درصد ایرانی ها کمبود ویتامین D دارندپذیرش ۵۰۰ دانشجوی طب سنتی

  پدیده مظفری
 

سپید: سعید جارودی، دبیر انجمن شرکت های 
صنعت پخش ایران در خصوص سومین کنفرانس 
صنعت پخش و تاثیر آن در افزایش سطح سلامت 
جامعه عنوان کرد: »متاسفانه در کشور ما قانون 
مستقل برای صنعت و نظام توزیع در کشور و 
جود ندارد و این امر صنعت گران ما را دچار 

مشکل کرده است.«
دبیر انجمن شرکت های صنعت پخش ایران 
در  ایران  پخش  شرکت های  اینکه  به  اشاره  با 
حوزه های مختلف دارو، غذا، آرایشی و بهداشتی 
و غیره در سرتاسر کشور به مردم خدمات ارائه 
می دهد، افزود: »در این زمینه شرکت های پخش 
کمک های زیادی به دولت کرده و خواهد کرد 

تا کشور دچار مشکلی در این زمینه نشود.«
توسط  که  کالاها  »قیمت  گفت:  جارودی، 
سرتاسر  در  می شود  توزیع  پخش  شرکت های 
کشور ثابت است و با این امر به دولت در تنظیم 

بازار کمک می کنیم.«
دبیر انجمن شرکت های صنعت پخش ایران 
در پایان گفت: »برای نمونه ویزیتوری که برای 
بازایابی و فروش به داروخانه یا فروشگاه مراجعه 
به  که  الکترونیکی  دستگاه  با  راحتی  به  می کند 
همراه دارد موجودی انبار را می گیرد و به صورت 

آنلاین کارش را انجام می دهد.«

تحولات شگرفی در حوزه صنعت رخ 
داده است

رئیس هیات مدیره شرکت پخش پگاه نیز در این 
خصوص عنوان کرد: »خوشبختانه در خصوص 
در  شگرفی  تحولات  شده  انجام  نوآوری های 
حوزه صنعت انجام شده به طوریکه در زمینه های 
مدیریت تامین و لجستیک، مدیریت فروش و 
ارزیابی و غیره صنعت کم کم از روش سنتی خارج 
و به سمت صنعتی درحال پیشرفت است. از بعُد 
سلامت نیز صنعت پخش و توزیع، می تواند به 
بهبود عملکرد صنایع تولیدی در حوزه بهداشت 
و درمان از جمله توزیع دارو و تجهیزات ختم 
شود و مشکلات این حوزه را نیز برطرف کند.«
محمد اسماعیل قدس درباره شعار تن سالم و 
دل خوش و اهمیت سلامت واقعی محصولات 
گفت: »بخشی از موضوع این است که آیا کالای 
این  دیگر  بخشی  خیر.  یا  می کنیم  تولید  سالم 
تولید،  استانداردهای  اولیه،  مواد  آیا  که  است 

نحوه  قرنطینه،  آزمایشگاه،  فرمول های ساخت، 
نگهداری، رسیدن تا دست مصرف کننده و غیره را 
هم رعایت می کنیم یا خیر. واقعیت این است که 
ما همه تلاش خود را می کنیم تا کالای مضر در 
جامعه یافت نشود. وقتی روی کالا، میزان نمک 
یعنی وزارت  نوشته می شود،  و شکر و چربی 
بهداشت در حال آموزش فرهنگی مردم است. 
مردم باید از خرید برندهای نامعتبر دوری کنند 
و یاد بگیرند که فرمول تغذیه روی محصولات 
را هم بخوانند. ما همه ضوابط را رعایت می کنیم، 
اما اختیار انتخاب مصرف با خریدار کالا است.«
قدس در پایان به محورهای مورد بحث در 
کرد  اشاره  نیز  پخش  کنفرانس صنعت  سومین 
و افزود: »مدیریت تامین و لجستیک، مدیریت 
در  آن  نقش  و  ارزیابی، محیط کلان  و  فروش 
نظام پخش و توزیع و مقایسه نظام توزیع سنتی 
و نوین از جنبه های مختلف، از دیگر موضوعات 

مطرح شده  در این کنفرانس خواهد بود.«

عضویت 67۰ شرکت در انجمن صنعت 
ایران

پخش  صنعت  انجمن  مدیره  هیئت  رئیس 
»فلسفه  کرد:  عنوان  زمینه  این  در  هم  ایران 
پخش  صنعت  شرکت های  انجمن  وجودی 
اقتصاد  وزارت  با  روبرویی  ازمشکلات  ایران 
کد  ثبت  با  رابطه  در   1374 سال  در  دارایی  و 
اقتصادی مشتریان در برگه فاکتورهای شرکت های 

پخش، شکل گرفت.«
به  مراجعه  با  دارایی  »مامورین  افزود:  وی 
آنها  برای  مالیاتی سنگینی  برگه های  شرکت ها، 
صادر کردند. همچنین مدیران عامل 13 شرکت 
پخش بزرگ کشور در یک تصمیم متفقا به وزارت 
دارایی مراجعه و با تعامل با معاونت وزیر وقت، 
موفق به رفع مشکل مالیاتی به وجود آمده شدند.«
»این موفقیت  مصطفی خدایی تصریح کرد: 
باعث شد مدیران شرکت های پخش به فکر ایجاد 
این تشکل بیفتند که در سال 1378 این امر تحقق 
انجمن  این  عضو  شرکت   670 اکنون  و  یافت 
هستند که یکی از تشکل های بزرگ کشور است.«
وی گفت: »طی دو کنفرانس قبلی سعی انجمن 
در شناساندن صنعت پخش به مسئولین نهادهای 
دولتی بود که با همکاری سازمان غذا و داروی 
در کمیسیون ماده 20 سازمان غذا و دارو دارای 
نماینده دائمی و در هیات نمایندگان اتاق ایران 
دارای نماینده ثابت هستیم و با همکاری معاونت 

اقتصادی وزارت صنعت معدن تجارت در صدد 
تدوین لایحه قانونی خاص صنعت پخش هستیم.«

با  درون سازمانی  تعامل  »در  افزود:  خدایی 
ایجاد 9 کمیته تخصصی در زمینه هایی همچون 
شعب  مالی،  حقوقی،  آموزش،  انسانی،  منابع 
و  غذایی  دارویی،  توسعه،  و  تحقیق  انجمن، 
نسبت  اطلاعات،  فن آوری  بهداشتی،  آرایشی 
لازم  اقدامات  و  اعضاء  اطلاعات  به روزرسانی 
از حقوق  دفاع  و  دولتی  نهادهای  با  تعامل  در 
اعضا، جلسات متعددی برگزار می شود. همچنین 
این انجمن با ایجاد 14 شعبه در مراکز استان ها و 
انتشار فصلنامه صنعت پخش و ایجاد سامانه پایگاه 
الکترونیکی در توسعه این صنعت کوشا هستند.«

رفتار مصرف کننده در حال تغییر است 
علمی  هیئت  عضو  محمدیان  محمود 
این خصوص  در  نیز  طباطبایی  دانشگاه علامه 
گفت: »صنعت پخش ایران در فضای پیش رو 
اگر  و  بزند  عمیق شیرجه  در جایی  می خواهد 
آماده نباشد، قافیه را به دیگران می بازد. ما نباید 
آنقدر جوگیر عملیات شویم که فضای کلی را 

نبینیم و تحلیل نکنیم.«
وی به چالش های پیش روی صنعت پرداخت 
افزود: »پخش، عملیاتی سخت، توان فرسا و  و 
نیازمند برنامه ریزی است که در فضای پیش رو 

سخت تر هم می شود.«
محمدیان اظهار کرد: »رفتار مصرف کننده ما 
در حال تغییر است. کم کم مردم روش های قدیم 
خود را کنار می گذارند و خود را با روش های 
تازه همراه می کنند، یعنی به جای رفتن به سمت 

کالا، کاری می کنند کالا سمت آنها بیاید.«
شرکت های  در  دانش  ارتقای  نقش  به  وی 
صنعت پخش اشاره و خاطرنشان کرد: »تحقق 
این مهم در ارتقای سطح دانش مدیران و پیشرفت 

این شرکت ها بسیار تاثیرگذار است.«
بالابردن  با  »می بایست  داد:  ادامه  محمدیان 
سطح دانش شرکت های پخش برای خروج از 
فعالیت سنتی آنها کلاس های آموزشی بیزینس 
و ویزیتوری برگزار شود که یکی از این راه ها 

برگزاری کنفرانس های این چنینی است.«
وی در پایان به چالش منابع نیروی انسانی هم 
اشاره کرد و گفت: »متاسفانه نگاه ها به شرکت های 
پخش منفی است و باید کلیه دستگاه ها همچون 
این  در  مختلف  بیمه ها و شرکت های  بانک ها، 
عرضه با صنعت پخش همکاری کنند تا شاهد 

پیشرفت و ارتقای این شرکت ها و ارائه خدمات 
بهتر به مردم باشیم.«

خدمات رسانی صنایع تولیدی بی بدیل 
است

حسین همتی مدیرعامل پخش پرآور پخش 
»صنعت  کرد:  اظهار  زمینه  این  در  هم  سپاهان 
توزیع و پخش که در کشور رسالت بزرگی را 
به دوش دارد، می تواند با کمک های عمدتا غیر 
مالی دولت، اشکالات موجود در این صنعت را 
برطرف کرده و به عنوان یکی از منابع کشور که 
نقش عمده ای در موضوعات مختلف و از جمله 

اشتغال دارد توجه ویژه ای کند.«
وی با بیان اینکه می توان از ظرفیت های موجود 
در آن بهره برداری کرد، گفت: »همچنین می توان 
از پتانسیل بخش های صادراتی در تمامی حوزه ها 
و از جمله ظرفیت های موجود در صنعت پخش 

استفاده کرد.«
همتی افزود: »بدیهی است که هرگونه حرکت 
همه  از  استفاده  و  کارگروهی  مدد  به  سازنده 

ظرفیت های موجود امکان پذیر خواهد بود.«
در  سپاهان  پخش  پرآور  پخش  مدیرعامل 
خدمت رسانی  و  »کمک دهی  کرد:  عنوان  پایان 
توزیع  و  تولید  جذب  برای  تولیدی  صنایع  به 
بنا به آنچه در ماهیت این صنعت است، خود 

خدمت بی بدیل است.«
همایش  دبیراجرایی  هاشمی،  سیدابراهیم 
سومین کنفرانس صنعت پخش ایران نیز اظهار 
پخش  صنعت  نقش  اهمیت  به  توجه  »با  کرد: 
کنفرانس  سومین  مصرف،  تا  تولید  فرآیند  در 
با هدف استفاده از تجربیات اساتید خارجی و 
داخلی با رویکرد بهبود فضای کسب و کار در 

این صنعت برگزار می شود.«
وی افزود: »کوچکترین اشتباه در شرکت های 
توزیع پخش مستقیما با سلامت مردم در ارتباط 
است و باعث صدمات زیادی در کشور خواهد 
شد. فعالیت حوزه صنعت پخش بسیار گسترده و 
کار پیچیده ای است و مستقیما با اقلام و کالاهای 
سلامت محور سر و کار دارد و تاثیر مستقیمی بر 
سلامت تغذیه جامعه دارد.« عضو هیئت مدیره 
انجمن شرکت های صنعت پخش ایران در پایان 
کنفرانس ها،  این  برگزاری  با  است  »امید  گفت: 
بستر مناسبی برای بهبود فضای علمی و اجرایی 
شرکت های پخش فراهم شده و نقش بی بدیل این 

صنعت در ارتقای سلامت جامعه مشخص شود.«

سومینکنفرانسصنعتپخشوتاثیرآندرافزایشسطحسلامتجامعهمهرماهبرگزارمیشود

به سوی عملی تر شدن صنعت پخش


